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Jak sexují čeští teenageři
27. března 2010

Dnešní dospívající jsou sexu vystaveni naprosto všude. Internet, televize, média jsou plné sexu. Dostat se k pornofilmům nebo hanbatým časopisům je snadnější než koupit si rohlíky. O sexu se mluví zcela bez zábran. Znamená to, že dnešní teenageři se do sexu vrhají dříve než jejich rodiče?

Na první pohled by se zdálo, že dnešní teenageři žijí nevázaným sexuálním životem. O sexu vědí naprosto všechno. Čtrnáctileté „děti“ mají jasno v tom, co je orální a anální sex, a dobře dovedou popsat i daleko méně obvyklé praktiky. Rodičovský dozor je v této oblasti prakticky nulový, udržet dohled nad tím, co dítě čte, co si prohlíží na internetu a o čem diskutuje ve škole, je téměř nemožné. Spolužáci, kteří se chlubí promiskuitou, vyvolají ve třídě nanejvýš povytažené obočí, všechno je „normálka“. Časopisy pro teenagery se hemží detailními popisy, jak orálně uspokojit dívku/chlapce. Vypovídá to ale opravdu o tom, že se mladí lidé bezhlavě vrhají do sexuálních dobrodružství? Opravdu začínají o tolik dříve než jejich rodiče?

První preventivní gynekologickou prohlídku absolvovala Romana Hanousková (17) už krátce po patnáctých narozeninách. „Mamka mi jen řekla, že až budu potřebovat antikoncepci, mám dát vědět, že to spolu vyřešíme,“ vzpomíná Romana, studentka gymnázia v Lysé nad Labem. Když si pak našla přítele a dohodli se, že spolu začnou sexuálně žít, splnila maminka slib a zašla s dcerou, jíž bylo tehdy šestnáct, na gynekologii znovu - pro antikoncepční prášky. To bylo několik měsíců předtím, než zažila svoje „poprvé“.

„Hodně mých kamarádek bere prášky ještě dřív, než mají sex. Žádná přece nechce otěhotnět,“ říká mi zcela samozřejmě. Mluví klidně a nevzrušeně, asi stejně zaujatě, jako bychom se bavily o novém oblečení nebo počasí. Sex je pro ni normální součástí života, i když je nyní nezadaná. „Proč bych si hledala kluka na jednu noc jen proto, abych měla sex? Čas můžu trávit mnohem lepším způsobem,“ je přesvědčená Romana. Navíc je pro ni samozřejmé být věrná. Podobně to prý má většina jejích přátel.

Bez ochrany? Jsi blázen?

Čistě statisticky vzato se Romana nijak výrazně neliší od svých vrstevníků. Většina z nich prožije svůj první sexuální styk mezi 17. a 18. rokem, čímž se nijak neliší od generace svých rodičů. Své úplné sexuální začátky v podobě různého muchlování ale prožívají o něco dříve. Delší dobu si tak vystačí s nekoitálními sexuálními aktivitami. Na rozdíl od předchozích generací dnešní dospívající zásadně používají antikoncepci. Nikdo už dnes nevěří kdysi hojně rozšířenému mýtu, že při prvním pohlavním styku nelze otěhotnět. Sex bez ochrany je pro ně nepřijatelný, strach z dítěte je velký.

„Z mého pohledu jsou v současnosti mladí lidé zodpovědnější. Mají výrazně více informací a antikoncepce je pro ně samozřejmost. Současně ale sbírají více sexuálních zkušeností, a to i s partnery stejného pohlaví. To ovšem neznamená, že by cíleně vyhledávali sex s náhodnými partnery. Více vědí, co v sexu vlastně chtějí,“ tvrdí Lukáš Sedláček, psycholog, který působí na Fakultě sociálních studií Masarykovy univerzity v Brně a zabývá se lidskou sexualitou. Podle něj je ale jakékoli hodnocení sexuálního chování mladistvých velmi individuální. „Konzervativně smýšlející lidé nebo silně věřící mohou mít naopak pocit, že dnešní mladí jsou velmi nezodpovědní. Správné by podle nich naopak bylo, aby první styk prožili až po svatbě, měli celý život jednoho sexuálního partnera a antikoncepci nepoužívali,“ dodává psycholog.

Liberální přístup k sexu má pochopitelně i své odpůrce. Silně jej odsoudil v LN například ortodoxní katolík Michal Semín, jinak známý svým blogem na iHned.cz. „Tam, kde se daří ideologii takzvaného bezpečného sexu, tam se daří i výrobcům hormonálních jedů a pornografického škváru. V tomto segmentu HDP se točí závratné peníze. Bude-li nesezdaná mládež sexuálně a přitom neplodně činná, bude se dařit i obchodníkům s libidem,“ píše na svém blogu. „Pravá sexuální výchova nemá za svůj předmět antikoncepci a předmanželský sex, ale řád lásky, jenž tělesnou vzájemnost podřizuje vznešenému účelu plození a výchovy dětí Božích,“ dodává otec sedmi dětí.

Je panic divný?

Část mladých lidí ale svůj sexuální život zahájí později, než dosáhne plnoletosti. Důvody jsou různé: někteří nenarazili na vhodného partnera, jiní mají prostě dostatek jiného vyžití. Sex pro ně není zásadní. „Myslím si, že když člověk začne moc brzy, může se to v budoucnu projevit negativně. U pozdějšího začátku bych takový problém neviděl. V sexu není spěch na místě,“ říká Martin Píštěk (23), který studuje Janáčkovu akademii múzických umění v Brně. Podle něj se jen těžko určuje věková hranice, kdy začít se sexem. Záleží na vyspělosti konkrétního člověka. Sám ale ty, kteří mají o sexu jen teoretické znalosti, nijak neodsuzuje.

„Rozhodně si o nich nedělám úsudek jen na základě toho, jestli už měli sex. S mnoha takovými vycházím velmi dobře. Naopak s mnohými z těch, kteří mají dostatek zkušeností, se dá vyjít jen velmi těžko,“ dodává. Jenže tolerance k pannám a panicům má nejen u mladých lidí své meze. Sociální tlak okolí funguje i v této oblasti. Když mnoho let člověk nemá vůbec žádného partnera, stává se podezřelým. Obecně se za normální považuje začít se sexem okolo osmnácti, maximálně dvaceti let. „I když je dnešní společnost poměrně liberální, má své představy o tom, kdy je vhodné zahájit sexuální život a kolik mít partnerů. Dospělý člověk, kterému chybí jakéhokoli sexuální zkušenosti, a navíc je bez partnera, je pro mnoho lidí divný. Dokonce lidé přemýšlí, jestli nemá nějakou nemoc nebo úchylku,“ popisuje psycholog Sedláček. Ve společnosti, která v oblasti sexu nemá zábrany, jsou na tom paradoxně nejhůř ti, kteří sex z jakéhokoli důvodu neprovozují. Inflace sexu V Česku je totiž sex přítomen úplně všude. Záběry pohlavního styku jsou běžnou součástí filmů, které se vysílají od osmé hodiny večer. Návody, jak si vybrat vibrátor, se objevují v ženských, nikoliv pornografických časopisech. DVD s pornofilmy se dají koupit v každé trafice. Oficiálně si je ale mohou koupit až osmnáctiletí, i když sexuální styk je u nás legální už od patnácti let. Informacím o sexu je mnohem obtížnější se vyhnout než je získat. Nadbytek sexu ve veřejném prostoru ale nemusí mít nutně jen negativní důsledky.

„Dnešní mladá generace je v otázkách sexu poučenější. Je to spíše díky informacím z internetu a médií než nějakým pokrokům v sexuální výchově jako takové,“ popisuje Jaroslav Zvěřina, přednosta Sexuologického ústavu 1. lékařské fakulty Univerzity Karlovy a Všeobecné fakultní nemocnice v Praze. Konkrétně se větší informovanost mladých lidí projevuje vyšší frekvencí používání kondomů a hormonální antikoncepce, nižším výskytem interrupcí a také menším počtem náhodných sexuálních partnerů.
Nechtěné těhotenství v pětatřiceti je častější než v sedmnácti Nejvýrazněji se změny sexuálního chování proběhlé za posledních dvacet let projevily v počtu prováděných interrupcí. Na přelomu 80. a 90. se u nás počet interrupcí téměř rovnal počtu porodů. V Sovětském svazu, kde antikoncepce nebyla dostupná, se dokonce provádělo čtyřikrát více interrupcí, než se narodilo živých dětí. Interrupce tak byly považovány za sice drastickou, ale stále přijatelnou metodu antikoncepce. Mnoho žen si za socialismu dokonce myslelo, že je pro jejich tělo šetrnější jít jednou nebo dvakrát na interrupci než dlouhodobě užívat hormonální antikoncepci.
Zatímco v roce 1990 bylo u nás podle údajů Českého statistického úřadu provedeno 111 tisíc umělých ukončení těhotenství, v loňském roce jich bylo 24,6 tisíc. Každý rok přitom dochází k dalšímu poklesu. „Relativně nízký počet interrupcí, zejména prudký pokles jejich počtu v posledních dekádách, souvisí s radikálními změnami v kultuře, životním stylu a podobně. Ostatně změnil se i postoj gynekologů k hormonální antikoncepci,“ říká sexuolog Zvěřina. Zatímco za socialismu byla hormonální antikoncepce pro mladé dívky nedostupná, dnes ji mohou získat ještě dříve, než zahájí sexuální život, často ze zdravotních důvodů. Nezletilé matky jsou díky tomu vzácnou výjimkou a počet matek nad třicet naopak stoupá.

K překvapivým závěrům došla britská Asociace pro plánování rodiny (The Family Planning Association).

Stále častěji neplánovaně otěhotní ženy starší 35 let než mladé dívky. Ve Velké Británii tak interrupce častěji podstupují starší ženy.

Mylně se domnívají, že jejich šance na otěhotnění už jsou minimální, a tak nepoužívají antikoncepci. Naopak mladé dívky si hrozbu nechtěného dítěte uvědomují výrazně silněji a chrání se.

Asociace pro plánování rodiny dokonce spustila informační kampaň zaměřenou na starší ženy, aby nezapomínaly používat antikoncepci.

„Jen jedna noc nechráněného sexu může skončit těhotenstvím, i když je vám třicet, čtyřicet nebo padesát,“ upozornila předsedkyně asociace Julie Bentley pro zpravodajský server BBC News. Také podle českých statistik žádají o provedení interrupce častěji starší ženy než mladé dívky. Mnohdy jde o matky, které už mají dvě děti a další nechtějí.
V liberálním Česku jsou tak nechtěná těhotenství -náctiletých dívek spíše výjimkou než pravidlem. Naopak silně konzervativní státy USA se musí vypořádávat s těhotnými školačkami. Sexuální výchova v podobě, jaká je u nás obvyklá, tam neprobíhá. Teenageři se dozvědí o špatnosti předmanželského sexu a nespolehlivosti antikoncepčních metod, například že kondom vůbec nechrání proti AIDS. Tento způsob sexuální „výchovy“ má silnou podporu konzervativních politiků, například bývalého prezidenta George Bushe nebo někdejší kandidátky na viceprezidenta Sarah Palinové. Přesto neplánovaně otěhotní i dívky z „lepších“ rodin, nejen z okraje společnosti. Tato událost potkala i rodinu Sarah Palinové. Během předvolební kampaně v roce 2008 vyšlo najevo těhotenství její sedmnáctileté dcery Bristol. Palinová veřejně přiznala, že její dcera vyrostla rychleji, než jako rodiče kdy plánovali. Okamžitě ale americkou veřejnost informovala o tom, že svatba je na spadnutí. Ke sňatku ale nakonec nedošlo, pár se loni v listopadu oficiálně rozešel.

Na sex není čas 

K výrazné změně došlo během posledních desetiletí v prožívání ženské sexuality. Někteří odborníci se přiklánějí k názoru, že ženský orgasmus musel být doslova vynalezen. Když se ženě moc líbil sex, byla dříve divná. Dnes je naopak zvláštní a hodné řešení, když žena nemá orgasmus. „Myslím si, že dnešní ženy, včetně mladých dívek, jsou v sexu spokojenější a uvolněnější. Na rozdíl od svých matek a babiček se už nestydí a vědí, co chtějí,“ je přesvědčen profesor Antonín Doležal, nestor české gynekologie a porodnictví. Za více než padesát let kariéry prošly jeho ordinací desetitisíce žen. Sám si ale myslí, že mladí lidé měli dříve ze sexu větší radost a provozovali ho mnohem častěji než dnes. „Neměli jsme jiné druhy zábavy. Vrcholem duševních zážitků byla návštěva koncertu nebo kina. Dnes mají mladí lidé mnohem více možností vyžití, a tak jim na sex často nezbude energie a ani chuť,“ dodává.

Sex se přesunul z ložnic do veřejného prostoru. Je ho všude tak plno, že o něm mnoho lidí víc mluví, než jej skutečně provozuje. I teenageři si své partnery hledají místo v reálném světě na internetu. Virtuálně prožívají svoje emoce i vzrušení a k vlastnímu fyzickému aktu se dostanou možná méně než předchozí generace, jež vnímají jako upjaté.

Mladí lidé mají dnes mnohem více možností vyžití, takže jim na sex často nezbývá energie ani chuť. Prof. Antonín Doležal
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